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Zpráva ze semináře Sekce pro psychologii krizí, katastrof a traumatu při ČMPS: 

Pomáhající v době tekuté1 

 

 

Aneta Haramijová, Jana Majzlíková 

 

Sekce pro psychologii krizí, katastrof a traumatu při ČMPS uspořádala dne 20. května 2022 další odborné 

setkání určené jak profesionálům v oblasti psychologie krizí, neštěstí a traumatu, tak studentům a 

zájemcům o tuto oblast.  

V úvodním slově kpt. Mgr. Jana Majzlíková, předsedkyně sekce, představila zaměření semináře 

stejně jako v minulém roce, a to na pomáhající profesionály. Cílem tohoto semináře bylo hledat zdroje a 

podporu pro pomáhající profese, jak neustálými změnami stabilně projít.  

Prvním přednášejícím byl rabín Bc. David Maxa, MA. Rabín uvedl svůj vstup vtipem: „Roubíček se 

ptá Freuda, proč v psychologově zahradě nerostou žádné květiny? A Freud mu odpovídá: To je 

jednoduché, psychologové každý den vytáhnou jednu květinku, aby se jí podívali na kořeny.“ 

Prostřednictvím příběhu z Talmudu pak rabín přirovnává pomáhající metaforicky ke klaunům, kteří 

„rozesmívají smutné“, vždyť pracovníky v pomáhajících profesích spojuje starost o dobro ostatních lidí. 

Rabín připomněl náročné události posledních let, pandemii a následně válečnou agresi Ruska na 

Ukrajině, která vyvolala humanitární katastrofu, zasahující prakticky každého z nás. Jako zcela zásadní 

pro zvládnutí tohoto dění rabín vidí schopnost nalezení vnitřních zdrojů síly.  

Musíme podpořit svou schopnost zabezpečit sebe, a pak můžeme pomáhat ostatním. Zažíváme strach 

a stres, který může končit až vyhořením. Pomáháme tam, kde nejsme zvyklí. On sám musel pracovat 

online, namísto v synagoze. Přišla obrovská nejistota, co bude. 

Sám se inspiruje veršem z biblické Knihy přísloví: Jestliže máš úzkost v srdci, vyžeň ji a proměň 

v radost dobrým slovem. Starosti máme sdílet, ale také je vytlačit silou, myšlenkami na něco jiného. 

Důležité je vypěstovat si schopnost mít s sebou vždy něco dobrého, stejně jako medvídek Paddington, 

který svým kufrem připomíná židovské děti odvezené do Londýna a který má vždy pod kloboukem toust 

s marmeládou. 

Stále jsme konfrontováni s nejistotou, jak dlouho bude obtížná situace trvat, kolik toho ještě musíme 

zvládnout. Podobně, jako v židovské tradici putování do země zaslíbené, existuje i možnost kráčet po 

cestě bez znalosti jejího cíle. Nejistota je dle rabínových slov něco, co pokud když přijmeme, zároveň se 

zbavíme otroctví.   

 
1 Nahrávka konference je umístěna na YouTube kanále ČMPS: https://www.youtube.com/watch?v=Es8iJ4l-YfI 
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Rabín uzavírá své vystoupení příběhem o prstenu krále Šalamouna. Pokud se na prsten podívá šťastný 

člověk, stane se smutným, pokud smutný člověk, stane se šťastným. Na prstenu je napsáno: „Gam ze 

ja´avor,“ v překladu „Také tohle pomine.“ Nešťastného člověka tak ujistí, že jeho trápení je konečné, a 

šťastnému připomene, že jeho štěstí není trvalé. 

Jak si zachovat schopnost namazání si medu na toust? Hlavně u mladší generace? 

Rabín Maxa: Nejdiskutovanější fenomén moderní doby je osamělost. Z mého pohledu může pomoci 

silná komunita, nemusí být náboženská či rituální, ale taková, kde se lidé budou navzájem podporovat. 

V době covidu se někteří lidé začali v synagoze objevovat častěji, chodí k nám rádi také proto, že tam 

potkají minimálně sedm dalších lidí. 

Jak nejlépe podpořit duchovní, aby se mezi krizovými interventy v KACPU (Krajské asistenční centrum 

pro uprchlíky) necítili opomíjeni? 

Rabín Maxa: To je dobrá otázka, která souvisí s pozicí náboženství v české společnosti. Např. v Německu 

jsou zapojeni duchovní více než u nás. Práce duchovních a psychologů je tu jiná. Duchovní nehledá 

psychologické řešení situace, ale snaží se o pastorální péči, což je doprovázení člověka krizovou životní 

situací. Cestou je více je podpořit v této jejich roli. Židovská komunita přijala židovské uprchlíky 

z Ukrajiny, ti jsou ve velmi špatném psychickém stavu, kde je psycholog opravdu potřeba. Cílová 

skupina v KACPU nejsou jen věřící, i do synagogy chodí ateista. V Anglii se stává například v pastorální 

péči v nemocnicích, že farář pomáhá lidem i z jiné duchovní tradice do doby, než se může dostavit jejich 

duchovní. Musí tak nějak hledět za svou náboženskou tradici. Možná by bylo vhodné tematizovat toto 

téma na semináři pro duchovní. 

Na co by se měla dennodenně soustředit osobnost, poskytující poradenství? 

Rabín Maxa: V poradenství je důležité mít možnost od řešených problémů odhlédnout. Nemůžeme si 

problémy brát s sebou do svého soukromí. Nevybijme si vlastní baterie, musíme se snažit vytvořit si 

vlastní hranici. Např. židovská tradice využívá gesta, rituály. Např. šabat – zapadne slunce, nepracujeme, 

je doba odpočinku – vyjdou tři hvězdy, začínáme pracovat. Vytvořme si v životě rituály. Např., což také 

souvisí se šabatem, vždy, když jím chleba, umyju si ruce. Při rituálu havdala je zapálena svíčka se šesti 

knoty, pije se víno a přičichává se ke koření, šest svíček jako šest pracovních dní v týdnu. Každý z nás 

si může najít takové příležitosti k rituálu. Důležitá je pravidelnost rituálu. Jedno z židovských přísloví 

říká, že „nic není tak úžasného jako organizovaná spontaneita“. 

Je pro práci s krizí a traumatem z hlediska duchovní stránky důležitý i pohyb, jídlo, chutě? 

Rabín Maxa: Někteří lidé chodí do synagogy kvůli Bohu, někdo kvůli přátelům a někdo kvůli jídlu, které 

je potom. Žaludek hodně ovlivňuje naše myšlení. Chutě jsou důležité pro prožívání a paměť. 

Připomínáme si například pojídání křenu, soutěž v tom, nebo se jí kvašený chléb – jde o to předat nějakou 

zkušenost či emoci, propojenou z historie do současnosti, vést k tomuto zážitku i děti. Židovský kalendář 

je vlastně protkaný prožíváním různých emocí. Např. v období židovského půstu se vracíme k tomu, co 

jsme činili v posledním roce. Nebo při svátku Sukot lidé odcházejí z domova, staví venku domečky a 
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sedí v nich, konfrontují se s nejistotou – fyzicky musí odejít z domova. Zažívají tak svět z jiného úhlu 

pohledu. Myslím, že je velmi důležité mít rituály a gesta. 

Dalším přednášejícím byl klinický psycholog PhDr. Petr Nilius, Ph.D. s příspěvkem „Ztráty a nálezy 

klinicko-psychologické praxe v rámci pandemické situace a jejich dopadů na děti a dospívající.“ 

Dr. Nilius pozdravil účastníky semináře na dálku ze své ostravské ambulance klinické psychologie. 

V příspěvku se zaměřil především na děti a dospívající, kteří dle něho byli pandemickou situací postiženi 

nejvíce.  

Poukázal na skutečnosti referované ve Zprávě Pracovní skupiny Rady vlády pro duševní zdraví 

z července 2020. Zpráva konstatovala, že u 10 000 dětí, které se vůbec nezapojily do online výuky (údaj 

České školní inspekce), existuje riziko ohrožení duševního zdraví a rozvoje. U mnoha dětí se rozvinulo 

narušení spánkového rytmu v důsledku online výuky a nedostatku sportovního vyžití.  

Byla výrazně omezena psychodiagnostika, speciálně pedagogická péče, stimulační programy.  

Nefungovala péče o děti se specifickými vzdělávacími potřebami. Tyto děti s poruchami pozornosti 

apod. začaly chronicky vypadávat z výukového procesu a vlastně stále vypadávají, nezvládají běžné 

učivo a sociální situace v kolektivu. V rodinách rostlo napětí, že děti nezvládají učivo, rodič jako takový 

těžko mohl suplovat speciálního pedagoga, ať už pro nedostatek dovedností nebo z důvodu míchání rolí.  

Jako příležitost se ukázala možnost individualizovat výuku a péči. Bylo nutné však situaci stále 

vyhodnocovat a být v kontaktu s terénem. Psychologové se učili poskytovat distanční péči, objevovaly 

se první doporučené postupy. Školská poradenská zařízení fungovala omezeně, potřebnou péči začala 

vykrývat dětská klinická pracoviště. Na podzim 2020 už bylo známé, že úzkost, deprese a stres u dětí se 

objevují nejen v ambulancích, ale v celé společnosti. Vedle toho v rámci postcovidových syndromů se i 

po půl roce u dětí objevovaly zdravotní komplikace, svalové bolesti, únava, ale i úzkosti a strach. Stejně 

jako dříve u jiných infektů (encefalitidy apod.) děti vypadávaly ze vzdělávání i nyní. Bylo třeba vzdělávat 

v těchto tématech i veřejnou sféru. Problémem se ukázal proces zahájení školní docházky na podzim 

2021. Kolegové z ordinace s pomocí pedagogů v MŠ provedli screening dětí standardizovaným testem, 

kdy sledovali oblasti potřebné pro osvojení dovednosti čtení a psaní. Z výzkumu na vzorku 460 dětí z 

MŠ a ZŠ vychází, že 70 % dětí nemělo takřka žádný deficit, ale zhruba 30 % dětí má dva a více 

kognitivních deficitů. Oslabené složky pod 15 procentním percentilem a výsledky o rok později vyšly 

podobně. 

Ukázalo se, že přes kognitivní deficity dostává minimum dětí doporučení ke stimulaci ve škole nebo 

v systému péče. To je alarmující. Je třeba pracovat s těmito dětmi systematičtěji, včas a ve školním 

systému. Dětem scházejí přirozené mechanismy zvládacích strategií, rozvíjí se u nich závislosti, 

sebepoškozování, poruchy chování i u neklinické populace, rostou školní obtíže u dětí se specifickými 

potřebami.  

Závěrem zaznělo, že je velmi nízký počet profesionálů v oblasti péče o duševní zdraví, zejména 

v péči o děti. Je potřeba využívat širší síť profesionálů z oblasti školství, sociální sféry i soukromých 

praxí. Podle zkušeností mají kolegové mimo zdravotnictví nízké povědomí o psychiatrické a 

neurologické podstatě potíží dětí. Vedle zkvalitnění vzdělávání se jeví jako nutnost sledovat rozvoj 

telemedicíny a hledat možnosti, jak ji využít pro psychologickou péči. 
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Na otázku, jaké jsou ztráty a nálezy přednášejícího, zazněla vlastně pozitivní odpověď. Navzdory ztrátě 

iluzí o funkčnosti systémových opatření tu je množství jednotlivců, s nimiž spolupráce funguje, lze se 

o ně opřít a i to činí klinickou práci smysluplnou.  

Po přestávce představily Mgr. Tereza Koryntová a Mgr. Zlata Koštejnová 15minutovou metodu 

Emotion Aid. Jde o techniku na snižování akutní míry stresu, kterou přivezly z Izraele na podzim 2021. 

Protokol metody je sestaven tak, aby pomohl téměř každému. Nejčerstvější zkušenost mají přednášející 

s výcvikem pro terapeuty v Kyjevě, který proběhl online se zakladatelkou této metody. Konala se tři 

setkání (36 hodin), po nichž účastníci sdělovali, že metoda je velmi užitečné pro jejich sebepéči a že jsou 

znovu schopni pomáhat lidem zasaženým traumatem na Ukrajině. 

Následovalo krátké cvičení – seznámení s metodou. První tři kroky zajišťují tzv. grounding, jsou 

vhodné pro rychlé uzemnění, krizovou intervenci. Ve kroku 4 je možné se ke krizové situaci vrátit a 

zkusit si všimnout, co v těle zůstává. Např. tuhnou vám nohy? Krk? Vnímáte nějaký vjem, napětí? Prostě 

s tím buďte, ať se to projeví a odejde, vybije. Co by ten vjem řekl, když by mohl mluvit? Veďte spolu 

laskavý dialog, jestli ještě zůstává nějaký vjem, znovu ho prožijte a rozmlouvejte s ním. V kroku 5 se 

ptáme, co nebo kdo vám v té situaci nejvíce pomáhá? Udělejte si poznámku, co mohu udělat hned zítra? 

Opět si ověřujeme, jaká je hladina stresu po cvičení.  

Pokud se metoda provádí skupinově, jak se pracuje individuálně s někým, u koho se dostaví silnější 

emoční zážitek? Už samotná představa zdroje zklidňuje nervový systém. Funguje to i po telefonu nebo 

online. Je důležitá přítomnost druhého člověka pro následnou podporu. 

V následujícím příspěvku představila pplk. Mgr. Jana Kykalová téma „Dluhová problematika 

v rámci psychologické podpory.“ Mgr. Kykalová měla v rámci Asociace psychologů bezpečnostních 

sborů, z. s. (APBS) na starosti projekt „Dluhová problematika jako součást psychologické péče v 

bezpečnostních sborech.“ Cílem projektu bylo proškolit psychology, aby se v dluhové problematice 

vyznali, a současně zvýšit dostupnost informací o možnostech řešení situace pro bezpečnostní sbory a 

oběti trestné činnosti. 

Přednášející konstatovala, že dle zkušeností nedostatek finančních prostředků může dospět až 

k trestné činnosti a pokusech o sebevraždu. Je dobré se vyhnout falešným radám a lépe porozumět situaci 

klientů. Byly představeny základní pojmy v této oblasti. Pracovníci dluhových poraden sestavili 

typologii dlužníků. Jedna z kategorií jsou ti, co tají, že dluží, a půjčují si dále. Bohužel v ČR neexistuje 

veřejně dostupná souhrnná databáze, jak zjistit, kde a zda něco dlužíte. Často jsou tyto registry 

zpoplatněné. Základní doporučení pro klienty jsou: 

- sepsat dluhy, určit rizikový dluh a sestavit si rodinný rozpočet; 

- podpořit v tom, aby dlužníci přebírali poštu; 

- doporučovat, aby si nebrali další půjčky na splácení dluhu dluhem. 

Existuje seznam akreditovaných osob, které mohou provést s klientem oddlužení, je dostupný na 

www.sako.justice.cz.  APBS bude připravovat kurzy pro krizové interventy a peery bezpečnostních sborů 

přibližně na podzim či začátkem roku 2023. Martina Čapková doplňuje, že z kurzu si odnesla především 

poznatek, že nejhorší při dluzích je nedělat nic. U příslušníků BS je typičtější, že s řešením dluhové 

https://emotionaid.cz/
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problematiky přicházejí později a řeší hodně své příbuzné v dluzích. Často řeší situaci sázením a 

hazardem.2 

V dalším příspěvku představila PhDr. Simona Hoskovcová, Ph.D. systém psychologické podpory 

u Policie ČR (obr. 1). Počet policejních psychologů se pohybuje kolem 65, na jednoho psychologa 

připadá 600–800 policistů. V porovnání např. se systémem z Izraele máme téměř dvojnásobnou základnu 

profesních psychologů. Systém zahrnuje cca 260 osob, které jsou proškoleny v metodách první psychické 

pomoci pro své kolegy. Systém je podpořen skupinou krizové intervence, která má na starosti dvě 

telefonní linky, jde o Linku pomoci v krizi (linka důvěry pro všechny příslušníky a pracovníky 

bezpečnostních sborů a Armády) a linku poskytující podporu krizovým interventům policie. V rámci 

různých pracovních skupin spolupracují velmi intenzivně bezpečnostních sbory navzájem. 

 Aktivity bezpečnostních sborů je 

vzhledem ke třem velkým událostem 

prakticky zdvojnásobily. Psychologové 

jsou členy Pracovní skupiny ministra 

vnitra pro duševní zdraví. Další 

platformou pro spolupráci je TEKPOD, 

kde se policejní psychologové setkávají 

především s kolegy ze zdravotnictví. 

Práce psychologů bezpečnostních sborů 

(BS) se velice změnila především v rámci 

izolace, ačkoli psychologové BS dvakrát 

týdně do práce docházeli. Vytvářely se 

propagační materiály a videa pro kolegy.  

Byl tím vytvořen prostor pro tvůrčí práci a 

vzdělávání v jednotlivých IT programech 

a aplikacích. 

Obr. 1 

Přímá práce v terénu pokračovala i při krizovém stavu, i nadále se stávaly dopravní nehody a sebevraždy 

atd. Věděli jsme, že např. nemůžeme po obětech trestné činnosti, aby plakaly v roušce, ale bylo třeba 

držet určitý distanc. I policisté měli strach z nákazy a z nakažení svých blízkých. Nejčastějším způsobem 

nákazy policisty je pokousání. Krizoví interventi PČR působili jako podpora ve zdravotnictví, například 

v nemocnici v Karlových Varech. 

Když pandemie lehce polevila, přišlo tornádo. Tornádo udeřilo v osm večer, již před půlnocí jsme 

řešili, co můžeme dělat. Od čtvrté hodiny ranní byla aktivována koordinátorka KI v Jihomoravském kraji 

a v osm hodin ráno již bylo připraveno osm týmů k výjezdu. Specificky jsme např. asistovali u demolic. 

Obecně podporujeme interventy v tom, že principy zvládání krize a stresu fungují u lidí podobně, ač se 

 
2 Tato přednáška není zahrnuta ve videu na YouTube. 
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děje stále něco nového. Stále si připomínáme vlastní hranice působení. Často se pomáhající dostávají 

do „tunelu“ jako zasažení a je třeba si připomínat, že nelze „zachránit“ každého. 

V únoru 2022 přišla migrační krize. Dlouho před tím bylo diskutováno zřízení asistenčního centra s 

HZS a nyní byla příležitost si to vyzkoušet. Od kolegů ze zahraničí sklízíme uznání, jak je podpora 

koordinovaná, i když nešlo vždy vše hladce. Nevěděli jsme, jaké potřeby budou mít uprchlíci, a ukázala 

se také potřeba podpory pomáhajícím. Specifickou skupinou jsou tlumočníci, kteří jsou často osobně 

angažováni a nesou zátěž příběhů, které tlumočí. Často pracují přesčas a bez náhrady. I hasič i policista, 

když je třeba, tak pracuje přesčas bez nároku na honorář, což se ale táhne už třetí rok a již se to odráží 

v jejich rodinách. 

Z evidovaných dat je zřejmé, že přímá psychologická péče u policistů vzrostla. Jen při tornádu bylo 

poskytnuto kolem 4000 intervencí. Martina Čapková doplňuje, že podobně systém pomoci fungoval 

u HZS. Konstatovala, že jako pomáhající se učili pracovat novými způsoby. Po tornádu byla využívána 

např. metoda EMDR, více je zapojována fyziologie nervového systému a takto zaměřené techniky jsou 

dobře využitelné i pro další příslušníky BS. Na závěr ještě Simona Hoskovcová vyzdvihla spolupráci 

s Institutem Somatic Experiencing. 

Co pomáhá si udržet flexibilitu u těch krizových interventů? 

Myslím, že je to připravenost lidí na mimořádné události. Jsou ochotni jít a konat, nediskutovat 

s nadřízeným, nadřízený řekne konej a jdou. Máme lidi, kteří jsou resilientní, jsou zvyklí na zvýšenou 

zátěž. 

Kpt. Mgr. Jana Majzlíková shrnula na závěr obsah semináře, kdy ocenila jednotlivé přednášející, a 

podotkla, že seminář dobře reflektoval proměnu práce krizových interventů a práce všech pomáhajících. 

Poděkovala Českomoravské psychologické společnosti, především Jindřišce Kotrlové a kolegům z HZS, 

kteří dělají záznam. Jana Majzlíková ještě doplnila, že pořádající subjekt – Sekce psychologie krizí, 

neštěstí a traumatu při ČMPS byla založena v roce 2010 a poděkování míří ke Štěpánovi Vymětalovi, 

který ji založil. Dnes má sekce 68 členů a je možné se přidat.  

 

O autorkách 

kpt. Mgr. et Mgr. Jana Majzlíková, psycholožka Hasičského záchranného sboru Ústeckého kraje, 

vedoucí sekce pro psychologii krizí, katastrof a traumatu při ČMPS. 

E-mail: jana.majzlikova@ulk.izscr.cz 

 

Mgr. Aneta Haramijová, psycholožka, v současné době na rodičovské dovolené. Pracovala jako 

vedoucí skupiny krizové intervence na Policejním prezídiu ČR. Dlouhodobě se věnuje telefonické 

krizové intervenci a psychoterapii. 

E-mail: aneta.haramijova@gmail.com 
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